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سبك نگرش

نكته كلي�دي و مهم براي اينكه انس�ان 
بتواند وس�ط گرداب هاي اي�ن دنيا خود 
را نج�ات دهد و كمت�ر در مع�رض غم و 
غصه و اندوه ق�رار بگيرد اين اس�ت كه 
تصوير ذهن�ي اش از دني�ا را عوض كند 
و هم�ان تصوي�ري را داش�ته باش�د كه 
بزرگان داش�ته اند و دارند. من اگر دنيا را 
محل قرار و باش و بودن و شادي و سرور 
تعريف كنم يك گونه از انتظارات در من 
بيدار خواهد ش�د و اگر م�ن دنيا را محل 
كشمكش و بي قراري و تلاش و طلب بدانم 
انتظاراتي ديگر در من پديد خواهد آمد

   يك تعريف دوكلمه اي زيبا از دنيا
اما آن عبارتي كه حال مرا تا حدودي وس��ط آن گرداب 
بهتر كرد چه بود؟  »جهان محل رزم است نه بزم، حالا اگر 
تو با لباس بزم بيرون آمده باشي رنج خواهي برد.« اين 
عبارت در عين كوتاهي نكته قابل توجهي را مي خواهد 
گوشزد كند كه به نظرم متأثر از همان آموزه هاي اسلامي 
است. امام حسين )ع( كه به گمانم كسي مثل او در اين 
جهان اين همه مصيبت را يك جا نديده عبارت زيبايي 
دارد: »ان الحي��اه عقيده و الجهاد/ زندگ��ي باور و جهاد 
است.« اين خلاصه ترين تعريفي است كه به نظر مي رسد 
از زندگي مي توان به دس��ت داد. امام حسين)ع( در دو 
كلمه زندگ��ي را تعريف مي كند: زندگ��ي يعني اول آن 
آرمان و جهت و باوري كه داريد. هيچ زندگي اي نمي تواند 
بدون آرمان و باور و جهت باشد. حتماً هر كسي در زندگي 
خود اين جه��ت را دارد. حتي به صورت نامحس��وس و 
نامرئي هر زندگي اي براي خودش جهت��ي دارد، اما به 
محض اينكه زندگي اي يك جهت و آرمان عالي و والا را به 
خود مي گيرد گام دوم هم به دنبالش مي آيد و آن همان 
جهاد اس��ت كه امام حسين )ع( اش��اره مي كند و به هر 
ميزان كه آرمان ها و باورهاي زندگي اصيل تر و موحدانه تر 

مي شوند آن جهاد هم دشوارتر و سخت تر مي شود. 
   اين مجلس عروس�ي عجيب براي شما كابوس 

خواهد شد
حال بياييد اين تصوير را با خودمان مرور كنيم. كس��ي 
رفته و در يك مجلس عروس��ي نشسته است. آدم وقتي 
مي خواهد مجلس عروس��ي برود يك تصوي��ري از آن 
مجلس دارد. مثلًا مي گويد بايد لباس خاص اين مجلس 
را بر تن كنم، كسي با گرمكن ورزشي نمي رود وسط يك 
مجلس عروسي چون مي داند كه آن لباس با آن مجلس 
همخواني ندارد، حت��ي در انتخاب رنگ لباس هم دقت 
مي كند كه آن رنگ متناس��ب با آن مجلس باش��د. آدم 
وقتي مي رود مجلس عروس��ي، عض��لات صورتش هم 
مطابق آن مجلس درمي آيد. البته كه خود آدم به صورت 
خودآگاه وقتي مي رود مجلس عروسي نمي رود جلوي 
آينه و نمي گويد زاويه فلان عضله گونه ام بايد اين گونه 
باشد اما اين رخدادها در انس��ان روي مي دهد. آن وقت 
توقعاتي هم به واسطه حضورش در مجلس عروسي در او 
شكل مي گيرد. مثلًا با خودش مي گويد خب من مي روم 
و در آن مجلس شام مفصل و خوشمزه اي مي خورم يا در 
آن مجلس اس��باب پذيرايي فراهم است. نوشيدني ها و 
ميوه ها را مي آورند و ما هم تناول مي كنيم. حال در نظر 
بگيريد كه كسي برود مجلس عروسي و ببيند كه اصلًا از 
اين خبرها نيست. حتي آب هم روي ميزها نگذاشته اند. 
آدم ها همان آدم هاي مورد انتظار هس��تند و نش��اني را 
هم درست آمده است اما هيچ چيزي سر ميزها نيست. 
چقدر به آدم برمي خورد؟ نه تنها از ش��يريني و شربت و 
شام خبري نيس��ت بلكه از تو مي خواهند كه بلند شوي 
و كار هم بكني، حالا همان آدم در محل كار خود بدون 
شام و بدون شربت و شيريني كار مي كند و هيچ حالت 
برخورندگي ه��م در او ايجاد نمي ش��ود و فكر نمي كند 
كه وس��ط يك كابوس قرار دارد اما او ب��ه محض اينكه 
وارد يك مجلس عروسي ش��ود كه در آن نه از شربت و 

شيريني خبري است و نه ش��ام و تازه مي خواهند بلند 
شوي و كار هم بكني احساس مي كند كه وارد دالان هاي 
يك كابوس تلخ شده اس��ت و مي خواهد هرچه زودتر از 
اين كابوس رهايي يابد. اما پرسش اين است كه چرا اين 
اتفاق مي افتد؟ چرا فرد در محل كار خود با خوشايندي 
تمام همه آن كارها را مي كند ام��ا به محض آن كه وارد 
آن مجلس عروسي عجيب مي ش��ود احساس مي كند 
دچار خفگي شده است، احس��اس مي كند كه اين عين 
بي عدالتي اس��ت. احس��اس مي كند كه به شخصيت او 
اهانت شده است و بنابراين درد و اندوه و غم زيادي دارد. 
همه اين ها به خاطر اين است كه آن فرد در خود توقع و 
انتظاري متناسب با تصوير ذهني اش از مكان پديد آورده 
است. توقع او از آن مجلس عروس��ي چيز ديگري بود و 
چون توقعش برآورده نشده حس مي كند كه به او اهانت 
شده و اين عين بي عدالتي است، در حالي كه تك تك آن 
رخدادها در محل كار او روي داده و مي دهد، يعني نه از 
شيريني خبري بوده نه از شام مفصل و نه از شربت و تازه 
بايد كار هم مي كرده، اما او با همه اين تفاصيل احساس 

بدي نداشته است. 
   اگ�ر مي خواه�ي در دس�ترس غم ها نباش�ي 

تصويرت را از دنيا عوض كن
پس نكته كليدي و مهم براي اينكه انس��ان بتواند وسط 
گرداب هاي اي��ن دنيا خ��ود را نجات ده��د و كمتر در 
معرض غم و غصه و اندوه قرار بگيرد اين است كه تصوير 
ذهني اش از دنيا را عوض كند و همان تصويري را داشته 
باش��د كه بزرگان داش��ته اند و دارند. يك آتش نشان در 
محل كار خود از اينكه خبر آتش س��وزي را بشنود هيچ 
تعجبي نخواهد كرد و دچار به��ت و اندوه فلج كننده اي 
نخواهد ش��د، چون او اين لباس را بر تن خود كرده و بر 
تن خود دوخته است و اساساً دنيا براي او يعني احتمال 
پيشا مد حريق و آتش، بنابراين هر لحظه آماده است كه 
در برابر آتش هايي كه در اين دنيا پيش مي آيد مقابله كند 
و آن آتش ها را فروبنشاند، از اين رو وقتي به آتش نشان 

خبر مي دهند كه جايي آتش گرفته نه جيغ مي زند، نه آه 
و ناله مي كند و نه اين اتفاق را بي رحمانه قلمداد مي كند. 
چرا؟ به خاطر اينكه او لباس آتش نش��اني را بر تن كرده 
است و اساس��اً در ذهن خود پذيرفته كه او ساخته شده 
كه آتش را فروبنش��اند اما چرا ديگران از ش��نيدن خبر 
حريق دچار اين حالت نمي شوند؟ چون آن لباس و آن 
نقش را بر تن نكرده اند. اگر من تصور و تصوير ذهني ام از 
دنيا يك عروسي و بزم و عيش مدام باشد فقط اتفاقات و 
رخدادهاي شاد عالم را پذيرا خواهم بود چون آن اتفاقات 
و رخدادها مطابق با آن تصوير ذهني است كه من در ذهن 
خود دارم. اساس��اً در مجلس عروسي قرار نيست كسي 
بميرد. قرار نيست آدم شاهد مرگ عزيزان خود باشد. در 
مجلس عروسي قرار نيست كفش هاي آدم دزديده شود. 
قرار نيست آدم گرسنگي بكشد. قرار نيست به آدم اهانت 
شود. همه اين قرار نيست ها و قرار هست ها به واسطه چه 
چيزي در ما بيدار مي شود؟ به واسطه آن تصوير ذهني و 
انتظاري كه به تبع آن تصوير ذهني در ما بيدار مي شود. 

   يك رزمنده به شام عروسي فكر نمي كند
من اگر دنيا را محل قرار و باش و بودن و ش��ادي و سرور 
تعريف كنم يك گونه از انتظارات در من بيدار خواهد شد 
و اگر من دنيا را محل كش��مكش و بي قراري و تلاش و 
طلب بدانم انتظاراتي ديگر در من پديد خواهد آمد. مثلًا 
اگر كسي خود را رزمنده اي در ميدان جنگ تصور كند، 
ديگر از اينكه شام و ناهارش يك ساعت دير شده به هم 
نخواهد ريخت و زم��ان و زمين را به هم نخواهد دوخت، 
چون او بيشتر از آن كه منتظر ش��ام باشد منتظر گلوله 
است. او انتظار مي كشد كه آتش بر سر او بريزند و اگر اين 
اتفاق بيفتد او آه و ناله نخواهد كرد و سر كسي داد نخواهد 
زد و آن آتش هايي را كه بر سرش ريخته مي شود نشانه 
ناجوانمردي نخواهد يافت. چرا؟ براي اينكه او لباس رزم 
بر تن كرده و نقش رزمندگي و ن��ه بزمندگي را در خود 
برجسته كرده است. نكته جالب توجه اين است كه فرق 
اين رزمنده با آدمي كه در عروسي نشسته است يا فرق 

آن آتش نشان با كسي كه انتظار آتش و حريق ندارد در 
اين است كه هر دو در زمان صلح و آرامش و سكون ظاهر 
شبيه به هم به نظر مي رسند اما در حقيقت سطح آمادگي 
آنها در برابر رخدادها كاملًا متفاوت است. رزمنده انتظار 
شام را نمي كشد بنابراين شام او دير بيايد جيغش به هوا 
نمي رود اما كس��ي كه در مجلس عروس��ي است انتظار 
شام را مي كشد، برعكس رزمنده هر آن انتظار دشمن را 
مي كشد، هر آن فكر مي كند كه شبيخوني در كار باشد و 
بنابراين هشيار است. حتي وقتي كه مي خوابد هشيارانه 
مي خوابد، اما كسي كه در عروسي شركت كرده به تنها 
چيزي كه فكر نمي كند اين است كه ممكن است مورد 

شبيخون قرار بگيرد يا دشمني در كار باشد. 
اين همه تفاوت از كجا مي آيد؟ شگفت است اما همه اين 
تفاوت ها درست از يك نقطه ش��روع مي شود و آن اين 
است كه ما چه تعريفي از مكان داشته باشيم. در اين جا 
منظور ما از مكان همان دنيايي اس��ت كه در آن زندگي 
مي كنيم، علي الظاهر دنياي يكس��اني است. همه ما در 
اين گوي آبي زندگي مي كنيم و مثلًا اگر يك فضانورد از 
ماه به ما نگاه كند خواهد گفت همه آن 8 ميليارد نفر در 
همين گوي آبي زندگي مي كنند و دنياي آنها يكي است 
اما اين ظاهر ماجراست و وقتي دقيق مي شويم مي بينيم 
كه ما در دنياهاي كاملًا متفاوت��ي زندگي مي كنيم، به 
خاطر اينكه تعريف ما و لباس��ي كه ب��ر تن تعريف خود 
دوخته ايم كام��لًا منظرهاي م��ا را از همديگر متفاوت 
مي كند. يكي دنيا را محل عروسي و شادي و بزن و بكوب 
مي داند بنابراين اگر كوچك تري��ن خلاف آمدي پيش 
بيايد او دچار بزرگ ترين به هم ريختگي ها خواهد شد، 
مثلًا با ندادن يك شام كلي دچار تنش عصبي خواهد شد. 
يعني همان كاري كه براي يك رزمنده كاملًا خنده دار 
است كه چگونه كسي وقتي شامش داده نشود يا دير داده 
شود ممكن است كه اين قدر تحت تأثير قرار بگيرد چون 
اساساً آن رزمنده وقت هايي هست كه كاملًا تن خود را 
فراموش مي كند چون مي داند كلي موضوع مهم بر سر او 
ريخته و به حداقل ها اكتفا مي كند و مثلًا وقت خود را بر 
سر اينكه ژله ها يا دسرها خوب بود يا نبود تلف نمي كند 
و در بشقاب غذاي خود 10 نوع غذا نمي ريزد و به همان 

تك غذاي ساده اي كه براي او آورده اند اكتفا مي كند. 
   ما در جهان هاي خودمان زندگي مي كنيم و اين 

جهان را خودمان مي سازيم
ما در جهان هاي خودمان زندگي مي كنيم و اين جهان 
را خودمان مي سازيم و با تعريف هايي كه از دنيا به دست 
مي دهيم در واقع دنياي ما شكل مي گيرد. به محض اينكه 
مثل يك كوزه گر كه به خاك زيردستش شكل مي دهد 
و آن را مطابق با ميل خود به صورت كاس��ه اي يا كوزه و 
پياله اي درمي آورد جهان نيز زير دست ذهن و باورهاي ما 
آن شكل نهايي اش به صورت آن چيزي كه ما مي سازيم 
و شكل مي دهيم ساخته مي شود و رنگ و لعاب مي گيرد. 
اين است كه اگر كس��ي مي خواهد در اين دنيا راحت تر 
زندگ��ي كند و كمت��ر در معرض آس��يب ها، تنش هاي 
روحي و افسوس ها و غم ها قرار بگيرد پيش از هر چيزي 
بايد بنگرد كه چه تعريفي از دنيا دارد و سرريزهاي اين 

تعريف بر انتظارات و توقعاتش چيست؟

   محمد مهر
چندي پيش در پي حادثه ناگواري با خودم كلنجار مي رفتم و نمي توانستم 
هضم كنم، عاقبت به اين عبارت در ذهن و قلبم رسيدم كه: »جهان محل 
رزم اس�ت نه بزم، حالا اگر تو با لباس بزم بيرون آمده باشي رنج خواهي 
برد.« اين عبارت باور كنيد يا نه، مثل آبي روي آتشِ آن ناگواري ها بود و 
حالم را بهتر كرد. با خودم گفتم كه وقتي تو دچار غم مي شوي و اين غم 
را تاب نمي آوري و مدام مي گويي چرا، چرا، چرا... پيش فرض تو چيست؟ 
احتمالاً پيش فرض تو اين است كه امواج اين دنيا نبايد اين غم را به سوي 
تو مي فرستادند. پيش فرض تو اين است كه غم، عادلانه نيست و شادي 
حق توست بنابراين وقتي اين شادي يعني آنچه تو را مطلوب است ميسر 
و ممكن نمي شود شروع مي كني به اينكه اين چه دنيايي است و چرا اين 
گونه است و مگر ما چه كرده ايم و اين نهايت بي رحمي و ناعدالتي است كه 
اين فاجعه ها براي ما رقم مي خورد. مثلًا نهايت بي رحمي است كه من پدر 

يا مادرم را از دست مي دهم. اين نهايت بي رحمي است كه من فرزندم را از 
دست بدهم. نهايت بي رحمي است كه كسي كلاهبردار از آب درمي آيد و 
اموال من يعني هر آنچه كه در 30، 40 سال اندوخته ام را يك جا مي برد و 
مرا به خاك سياه مي نشاند. نهايت بي رحمي است كه من از ميان اين همه 
آدم انتخاب و به يك بيماري صعب العلاج مبتلا ش�وم. با خودم مي گفتم 
هر يك از ما آدم ها وقتي درگير مصيبتي مي شويم يعني آنچه كه صورت 
خوش�ي براي ما ندارد )صورت خوش اين است كه سلامتي من مثل يك 
نوار ممتد ادامه داشته باش�د و صورت ناخوش اين است كه اين نوار در 
جايي پاره شود و سلامتي من به مخاطره بيفتد. صورت خوش اين است 
كه فرزند من در دوره حيات من زندگي اش ادامه داشته باشد و من بتوانم 
قد كشيدن او و رشد و جواني اش را ببينم و صورت ناخوش اين است كه بر 
اثر حادثه اي يا بيماري اي او را از دست بدهم. صورت خوشايند اين است 
كه كسي س�وداي كلاهبرداري و غارت اموال مرا نداشته باشد و صورت 

ناخوشايند اين است كه من اين اموال را بر اثر سرقت يا كلاهبرداري از 
دست بدهم( بلافاصله درگير پرسش هايي مي شويم، پرسش هايي كه نه 
تنها ما را از آن وضعيت نجات نمي دهند بلكه مثل دست و پا زدن در يك 
گرداب يا باتلاق، بيشتر ما را به درون آن غم و غصه ها مي كشند و نهايتاً 
حتي در باورهاي ما خلل ايجاد مي كنند، چه بسا آدم هايي كه روزگاري 
آدم هاي مذهبي و مؤمن هم بوده اند و خداوند را هم عبادت مي كرده اند اما 
بر اثر رخدادي تلخ و ويرانگر كه آنها آن رخداد را ناعادلانه و ناجوانمردانه 
يافته اند دست از باورهاي خود شسته اند. نمونه اي از اين آدم ها را دور و بر 
خود ديده ايم يا شنيده ايم. آدمي كه نتوانسته مرگ فرزند خود را هضم 
كند، آدمي كه نتوانس�ته بيماري خود را هضم كند، آدمي كه نتوانسته 
هضم كند كه چرا با وجود آن همه دعا كار و بارش سامان نمي گيرد، يا با 
وجود آن همه تضرع، خداوند كس�ي را كه در حق او ظلم كرده مجازات 

نمي كند و قس علي هذا. 

  نعمت ها را يكي يكي بشماريم
يكي از مهم ترين تكنيك ها در اين دنيا براي اينكه 
حال ما را خوب كند برشمردن نعمت هايي است 
كه خداوند به ما داده و ما از  آنها ياد نمي كنيم يا آنها 
را به چيزي نمي گيريم. به امام حسين)ع( در دعاي 
عرفه نگاه كنيم: »يا مَنْ دَعَوْتهُُ مَريضاً فَشَ��فاني، 
وَعُرْياناً فَكساني وَجائعِاً فَاشَْبَعَني وَعَطْشانَ فَارَْواني 
فَني وَ وَحيداً فَكثَّرَني  ني وَ جاهِلًا فَعَرَّ وَ ذَليلًا فَاعََزَّ
ني وَمُقِلاًّ فَاغَْنان��ي/  اي كه در بيماري  وَ غائبِاً فَرَدَّ
خواندمش، پس ش��فايم داد، و در حال برهنگي 
پوشاند مرا، و در حال گرس��نگي سيرم كرد و در 
حال تشنگي سيرابم نمود، و در حال خواري، عزّتم 
بخشيد، و در حال ناداني معرفتم بخشيد، و در حال 
تنهايي افزونم نمود، و در حال غربت، بازم گرداند، 
و در حال نداري، دارايم ك��رد، و در ياري خواهي، 

ياري ام فرمود، و در ثروتمندي محرومم نكرد.«
  اين »انت«هايي كه »انا« را آب مي كند

اين ها از زبان يك معصوم بيرون مي آيد، در ادامه 
مي فرمايد: »انَتَْ الَّذي مَنَنْتَ انَْ��تَ الَّذي انَعَْمْتَ 
انَتَْ الَّذي احَْسَ��نْتَ انَتَْ الَّذي اجَْمَلْ��تَ.../ تويي 
كه عطا كردي، تويي كه نعم��ت دادي، تويي كه 
نيكي كردي، تويي ك��ه زيبا نم��ودي، تويي كه 
افزون نمودي، تويي كه كامل ك��ردي، تويي كه 

روزي دادي، تويي كه موفق نمودي، تويي كه عطا 
فرمودي، تويي كه بي نياز نمودي، تويي كه ثروت 
بخش��يدي، تويي كه پناه دادي، تويي كه كفايت 
نمودي، تويي كه راهنمايي فرم��ودي، تويي كه 
حفظ كردي، تويي كه پرده پوشي نمودي، تويي 
كه آمرزيدي، تويي كه نادي��ده گرفتي، تويي كه 
قدرت دادي، تويي كه عزّت بخشيدي، تويي كه 
كمك كردي، تويي كه مساعدت فرمودي، تويي 
كه تأييد نمودي، تويي كه نص��رت دادي، تويي 
كه شفا بخشيدي، تويي كه سلامت كامل دادي، 
تويي كه گرامي داشتي.« آنچه براي من در دعاي 
پرسوز و گداز امام حسين)ع( در روز عرفه زيبا بود، 
رسيدن به يگانگي با خداوند به واسطه برشمردن 
نعمت هاي اوس��ت. اين دس��تور الهي است و در 
قرآن كريم هم مي بينيم ك��ه خداوند خطاب به 
پيامبر)ص( مي فرمايد نعمت ه��اي خداوند را به 
ياد آر. چرا خداوند ب��ه پيامبر خود مي فرمايد كه 

نعمت هاي خداوند را به ياد آور چون اساساً خداوند 
مي خواهد از سر رحمت و لطف، نعمت هاي بيشتر 
و والاتري را به دس��ت بنده خود برساند، بنابراين 
اوست كه مي داند »لئن ش��كرتم لازيدنكم/  اگر 
سپاس نعمت هاي خداوند را به جا بياوريد او بر آنها 
افزون خواهد كرد«، همچنان كه شعر سعدي ملهم 
از اين آيه مي گويد: »ش��كر نعمت، نعمتت افزون 
كند.« و چه نعمتي بالاتر از اينكه انسان بداند ميان 
پروردگار و او جز نفس و خودبيني بنده هيچ فاصله 
و حائلي وجود ندارد و آنچه اين حائل را ميان عبد 
و معبود مي تواند بردارد تا انسان حلاوت حضور در 
برابر پروردگار را بچشد چيزي جز نعمت سپاس و 
شكر و درك نعمت هايي كه خداوند براي بنده خود 

ارزاني داشته، نيست. 
  راهي كه امام حس�ين)ع( پي�ش پاي ما 

مي گذارد
مطابق با آن چيزي كه ق��رآن و راويات به ويژه 
در اين جا نيايش پرسوز و گداز امام حسين)ع( 
در روز عرفه به ما گوشزد مي كند اين است كه 
اگر انسان مي خواهد از دسترس غم ها و اندوه ها و 
تشويش ها و نگراني ها خارج شود حواسش بايد به 
نعمت هايي باشد كه خداوند به او داده و در جريان 
روزمره زندگي آنها را از ياد برده است. اين همان 

حالت شكرگزاري را كه سرمنشأ همه نعمت ها و 
يگانگي با معبود است در انسان بيدار مي كند. 
چگونه انس��ان مي تواند از آن حالت طلبكاري 
و آن حالت جهل در براب��ر خود و خداوند خارج 
شود بدون اينكه از در خضوع و خشوع و فروتني 
وارد شود؟ جز اين است كه زماني مي توان اين 
حالت را در انس��ان پديد آورد كه آدمي بتواند 
خ��ود را و نعمت هايي كه به او داده ش��ده را در 
كفه ترازو نهد و مثلاً مثل امام حسين)ع( بگويد: 
خدايا من به چه رويي مي خواهم نزد تو بيايم؟ 
با همين چشم ها؟ با همين گوش ها؟ با همين 
دس��ت و پا؟ همين جوارحي كه در حقيقت تو 
به من داده اي و من از نزد خ��ودم چيزي ندارم 
و تازه از همين دس��ت و پا و گوش و چشم هم 
خوب استفاده نكرده ام و چه بسا همين جوارح 
را كه تو به امانت نزد من گذاشته اي در خدمت 
عصيان و نافرماني تو قرار داده ام. كسي مي تواند 
در حقيقت اين دندان طلبكاري را از وجود خود 
بركند كه مثل امام حسين)ع( بگويد كه خدايا 
من طفل كوچك بي دنداني بودم و تو آن ش��ير 
گوارا را از سينه مادر براي من جوشاندي، شيري 
كه از ميان رگ و پوست، از ميان خون شور عبور 
كرده بود اما همرنگ آن نشده بود و مزه خون را 
نگرفته بود و مزه اي گوارا و رنگي سفيد داشت و 
تو بودي كه مهر مرا در دل دايه ها انداختي تا آنها 

از من مراقبت كنند. 
  چرا ما زير دندان غم ها خرد مي شويم؟

رمز اينكه اوليا و صلحا توانس��تند با وجود همه 
رنج ها و غصه ه��ا، رنج و غص��ه اي در قلب خود 
مس��تقر نكنند و با وجود عواطف شديد انساني 
بتوانند از شدايد عبور كنند و به تعبير حضرت 
زينب)س( جز زيبايي نبينند به اين خاطر بود 
كه چشم آنها به نعمت هايي كه خداوند به آنها 
داده بود بسيار باز بود و اينكه ما زير دندان غم ها 
خرد مي شويم به خاطر اين است كه چشم ما به 

نعمت هاي خداوند بسته شده است.

  آيدين تبريزي
چند وقت پيش به مناسبت روز عرفه، نيايش عاشقانه و عارفانه امام حسين)ع( با معبود خود 
را در روز عرفه مرور مي كردم. واقعاً تأسف دارد كه ما كمتر ادعيه معصومين )ع( را از منظر 
يك درس شگفت معرفتي مرور كرده ايم. اينكه دعاها در مناسبت هاي خاص حال ما را تغيير 
دهند و مثلًا به خاطر آن مناسبت در مجلسي دعايي را بخوانيم و مرور كنيم خوب است اما به 
نظرم اصلًا كافي نيست چون براي مرور آن مضامين عالي، خلوتي و مجلسي ديگر هم لازم 
است كه انسان درباره مضامين اين دعاها با خود خلوت كند. اما آن روز در اين دعاي بسيار 
زيبا كه انس�ان را به حيرت فرومي برد متوجه نكته اي شدم و آن اينكه اگر كسي مي خواهد 
راه كمال و بندگي را طي كند جز با اظهار عجز و فقر در برابر پروردگار اين مسير طي نخواهد 
شد. هر كدام از ما نيايش هاي معصومين را كه انسان هاي كامل روزگار خود و همه روزگاران 
بودند بايد مرور كنيم و ببينيم كسي كه آن نمايش خيره كننده اخلاص و بندگي محض را در 
برابر پروردگار آفريد چط�ور در روز عرفه خود را برابر خالق هي�چ مي انگارد و اتفاقاً همين 
هيچ شمردن است كه به او بال صعود به ملكوت و مراتب بالاي وجود را مي دهد. من آن روز 
در همين دعاي عرفه ب�ه اين نكته پي بردم كه كمتر چيزي مث�ل نيايش مي تواند آن حالت 
طلبكاري را كه مثل جهنم در روح انسان زبانه مي كشد، خاموش كند. انسان عادي و روزمره 
از خداوند خود طلبكار است و از او هر روز چيز تازه اي مي خواهد، مثل كودكي كه هر روز از 
پدر خود اس�باب بازي تازه اي مي خواهد و اگر اين اسباب بازي خريده نشود زانوهايش را به 
زمين مي كوبد اما آن نيايش چشم درون انسان را كه بسته است و آن فروبستگي، آن حالت 
طلبكاري را در انسان بيدار مي كند، باز مي كند و به تدريج انس�ان متوجه فقر دروني و آن 

بدهي بزرگ به پروردگار مي شود. 

اين »انت«هايي كه »انا« هاي ما را آب مي كند
نعمت ها را ببينيم

 تا زير بار غم خرد نشويم

سبك تعالي

ديگرغصهنميخوري
اگرجهانرامحلرزمبدانينهبزم

دنياي ما ساخته نگاه ماست

آنچه براي من در دعاي پرسوز و گداز 
امام حس�ين)ع( در روز عرفه زيبا 
بود، رس�يدن به يگانگي با خداوند 
ب�ه واس�طه برش�مردن نعمت هاي 
اوست. اين دس�تور الهي است و در 
قرآن كريم هم مي بينيم كه خداوند 
خطاب ب�ه پيامب�ر)ص( مي فرمايد 
نعمت هاي خداون�د را به ياد آر. چرا 
خداوند به پيامبر خ�ود مي فرمايد 
كه نعمت هاي خداون�د را به ياد آور 
چون اساساً خداوند مي خواهد از سر 
رحمت و لطف، نعمت هاي بيش�تر و 
والاتري را به دست بنده خود برساند


